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 5931درسنامه پایه نهم   

 مرور درس های سال هفتم و هشتم  الدّرسُ الاوّلُ : 

 کلمه ای است که برای نام گذاری بر روی انسان ، حیوان ، اشیاء و .... غیره به کار می رود .  اسم :

 .و نزدیک تقسیم می شوند اسم هایی هستند که برای نشان دادن کسی یا چیزی به کار می روند و به دو دستۀ دور  : اسم اشاره

 

نوع اسم)ازنظر 

 تعداد و جنس ( 

علامت 

  اسم 

 مثال   اسم اشاره 

  مفرد مذکر

____ 

 نزدیک  = هذا 

 

 دور =  ذلک 

 است.  کلاغ = این یک  هذا  غراب  

 

 است .  بازیکن = آن یک   لاعب  ذلک 

 

       مفرد مؤنث

 ة

 هذه  نزدیک =

 

 

 تلک   دور =

 = این یک دانش اموز دختر است .  طالبَِة  هذه 

 

  

 تلک غزالة  = آن یک آهو است . 

 انِ  مذکر   ایمثن  

 ینِ 

  نِ لاعِبَی   هذینِ  -  لاعبانِ هذانِ  هذینِ  –= هذانِ  نزدیک 

 هستند .  بازیکن مرد این ها دو 

 تانِ  مؤنث  ایمثن

 نِ تیَ  

 نِ نِ حمامَتیَ  هاتی= حمامتانِ هاتانِ  هاتیَنِ  –= هاتانِ نزدیک 

 این ها دوکبوتر هستند .  
 

 ونَ         جمع مذکر سالم

 ینَ 

 = هؤلاءِ نزدیک 

 = اولئکَ دور 

  هولاء مجاهدونَ 

 . این مردان رزمنده هستند  

 مجاهدونَ  اولئک 

  .آنان مردان رزمنده هستند  

 = هؤلاء نزدیک  ات          المسجمع مؤنث 

 = اولئکدور 

  لبِات  طاهؤلاء 

 .این ها دانش آموزان دختر هستند  

 معلمات  اولئکَ 

  .هستند خانم های معلم آن ها 

 = هؤلاء نزدیک  ندارد              جمع مکسّ 

 = اولئک دور 

 هؤلاء رجِال  

 این ها مردان هستند .   

ب  .   اولئک  طلاا

 هستند .  دانش آموزان پسرآن ها 
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 ضمیرها در هر دو زبان فارسی و عربی به صورت. انشین اسم می شودواز تکرار آن جلوگیری می کند:کلمه ای است که جضمیر

 ضمایر متصل به آخر کلمه می پیوندند.( » هستند . «  پیوسته   –متاصل » و « جدا  -منفصل » 

 کلمه ای که بر معنا و زمان مستقل دلالت دارد . فعل :

 مضارع (  –) ماضی تقسیم فعل بر اساس زمان :  

 ارد . بر انجام کار در زمان گذشته دلالت د :ماضی فعل  -1

ما  کذَِبَ : دروغ نگفت . () ما   +فعل ماضیفعل ماضی منفی :  -

 فعلی که بر زمان حال و آینده دلالت دارد . :فعل مضارع :   -2

لا    ( ) لا یطَلبُُ : در خواست نمی کند .    + فعل مضارع مضارع منفی : 

أنتما )  = مستقبل فعل مضارع   + »   مستقبل :  فعل  شاد خواهید شد سَوفَ تفَرحَان   ( .: شما « سوف » یا « سـ 

 از طریق ترجمه « ماضی ، مضارع ، مستقبل» تشخیص زمان فعل 

: دیروز / غدا : فردا / قبَلَ ساعَةٍ /بعدَ  أسبوعُ القادم : هفتۀ آینده / قبلَ ثلاثةِأیاامٍ : سه روز قبل / أمسِ » با توجه به معنای کلماتی مانند 

 ساعَةٍ  ( می توان فعل مناسب را انتخاب کرد . 

 مثال : 

سُبوعِ  فِ  بِلادي إلی  ............سَو فَ  أناَ تُ         أرجِعُ     .ال قادِمِ  الْ    رجََع 

سُبوعِ با توجه به کلمۀ  قرار می  مضارعبه معنی خواه که فقط بر سر فعل    سَو فَ  لمۀ که به معنای هفته آینده می باشد و ک ال قادِمِ  الْ 

 گیرد ، فعل مناسب برای جای خالی أرجِعُ می باشد . 

 مثال : 

نُ   سَنَذهَبُ       ذَهَب نا   .أياامٍ  ثلَاثةَِ  قبَ لَ  ال بسُتانِ  إلیَ  ....................نحَ 

فعل نیز باید گذشته و ماضی باشد،بنابراین گزینه مناسب برای جای خالی فعل بر گذشته دلالت دارد بنابراین زمان « قبَل »کلمۀ 

 . است« ذهبنا»
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 با ترجمه :همراه فعل ها ضمایر و جدول  

 

 ماضی منفی  فعل ماضی )شخص (ضمیر

 ما + فعل ماضی 

 مضارع منفی فعل مضارع 

 لا + فعل مضارع 

 مستقبل

 سـ یا سوفَ + فعل مضارع 

 من
     

 أنا
 

 واجبي بتُ کت

 .نوشتممن تکلیفم را 
 

 کتبتُ ما 

 ننوشتم
 

 أکتُبُ 

 می نویسم
 

 لا أکتُبُ 

 نـمی نویسم

 سوف أکتبُُ 

 خواهم نوشت
 

 

 تو
 

 أنتَ 
 

 واجبکَ  کتبتَ 

 .نوشتیتوتکلیفت را 
 

 کتبتَ ما 

 ننوشتی

 تکَتبُُ 

 می نویسی

 تکَتبُُ لا 

 نـمی نویسی

 تکَتبُُ سوف 

 نخواهی نوشت

 أنت  
 

 واجبکَ   کتبت  

 .نوشتیوتکلیفت را ت
  

 ما کَتَبت  

 ننوشتی
 

 تکَتُبُینَ 

 می نویسی
 

 تکَتُبینَ لا 

 نـمی نویسی 
 

 تکَتُبینَ سوف 

 نخواهی نوشت

 

 

 او

 واجبهَُ  کَتَبَ  هُوَ 

 .نوشتاو تکلیفش را 
 

 کَتَبَ ما 

 ننوشت

 یَکتبُُ 

 می نویسد 

 یَکتبُُ لا 

 نـمی نویسد 

 یکَتبُُ سوف 

 خواهد نوشت 

يَ   اجبَهاو  کَتَبَت   ه 

 .نوشتاو تکلیفش را 
 

 کَتَبَت  ما 

 ننوشت

 تکَتبُُ 

  می نویسد

 تکَتبُُ لا 

  نـمی نویسد 

 تکَتبُُ سوف 

 نخواهد نوشت 

بَنا کَتَبنا نحَنُ  ما      واج 

 .ما تکلیفمان را نوشتیم

 کَتَبناما

 ننوشتیم

 نکَتبُُ 

 می نویسیم 

 نکَتبُُ لا 

 نـمی نویسیم 

 نکَتبُُ سوف 

 نخواهیم نوشت 

 

 ما    ش 

 واجبَکم کتَبتُم أنتُم

 .شما تکلیفتان را نوشتید 

 کتَبتُمما

 ننوشتید

 تکَتُبونَ 

 می نویسید 

 تکَتُبونَ لا 

 نـمی نویسید 

 تکَتُبونَ سوف 

 خواهید نوشت 

 و اجبکنن  کَتَبتُن  أنتُن 

  .تکلیفتان را نوشتیدشما 

 کَتَبتُن ما

 ننوشتید

 تکَتُبَ 

 می نویسید 

 تکَتُبَ لا 

 ـمی نویسید ن

 تکَتُبَ سوفَ 

 خواهید نوشت 

 کَتَبتُما و اجبَکمُا أنتُما

 .شما تکلیفتان را نوشتید 

 ماکتَبتُما

 ننوشتید

 تکَتُبان  

 می نویسید

 تکَتُبان  لا 

 نـمی نویسید 

 تکَتُبان  

 خواهید نوشت 

 

 

 ایشان 

 کَتَبوا واجبهَم هُم

 ایشان تکلیفشان را نوشتند .
 

 ماکَتَبوا

 دننوشتن

 یَکتُبونَ 

 می نویسند

 یَکتُبونَ  لا

 نـمی نویسند

 یکَتُبونَ سوف 

 خواهند نوشت 

بَهنن  هُنن   کَتَبَ واج 

 ایشان تکلیفشان را نوشتند .
 

 ماکَتَبَ 

 ننوشتند
 

 یَکتُبَ 

 می نویسند 
 

 یَکتبَُ  لا

 نـمی نویسند 
 

 یکَتُبَ سوفَ 

 خواهند نوشت 
 

بهَما هُما  کَتَبا واج 

 لیفشان را نوشتندایشان تک 
  

 ماکَتَبا

 ننوشتند 
 

 یَکتُبان  

 می نویسند 
 

 یَکتُبان  لا 

 نـمی نویسند 
 

 یکَتُبان  سوفَ 

 خواهند نوشت 

بهَما هُما  کَتَبَتا واج 

 ایشان تکلیفشان را نوشتند  

 ما کتَبَتا

 ننوشتند 

 تکَتبان  

 می نویسید 

 تکَتبان  

 نـمی نویسند 

 

 تکَتبان  

 می نوسید 
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 صیف = تابستان 

کلمات پرسشی : 

 

 

 

 

 

 

 

  

  

  

 

 

 رنگ ها 

 بنفش=  بَنفسجی،   قرمز=  أحمَر ،  آبی =  أزرق،   سبز=   أخضر،    سیاه =  أسود ،    سفید=  أبیض                                     

 شام =  عَشاء    ،  ناهار =  داءغَ   ،       صبحانه =فَطورو عده های  غذایی                

  

 اصلی         اعداد 

   

 

 پاسخ  سؤال  ترجمه  ۀ پرسشی کلم

 نعم /لا هل أنتَ فی المکتبة  ؟  آیا ؟ « أ» هل 

 هو مُجاهدٌ . مَن هو؟  چه؟ مَن

 ل صدیقتی. ل مَن هذه الحقیبة ؟  مال  چه کسی ؟ ل مَن 

 هذه سَمکةٌَ . ما هذه ؟  چه ؟ چیست؟  ما 

نضَدة   ؟ چه چیزی؟ ماذا   کتابٌ  ماذا علی الـم 

. أینَ تقَرأ الکتاب ؟  ا؟کج أینَ   فی المکَتبة 

 ثمانیةٌّ . کمَ کتاباً هنا ؟ چند؟ کمَ

 أنا بخیرٍ . کیفَ حالکَُ ؟ چه طور ؟ کیفَ 

م   متی تبَدأاُلامتحاناتُ؟ چه وقت؟ متی هر القاد   فی الشن

 ل ماذا
 

 برای چه؟ چرا ؟
 

 ل ماذا جاءت أسرتکُ  ألی طهران ؟ 
 

 ل مهمّةٍ ادارینةٍ .
 

م   شُغلٍ  أيَ   کدام؟ یّ أ  هنةٍَ  کُل   ؟ مُه   .م 

 بالطائرة  . تسُاف رُ ؟ ب مَ  باچه چیزی؟ «بـ + ما»ب مَ 

     ا ثنا عشرَ     أحدَ عشرَ    عشرة   تسعة    ثمانية سبعة ستّة  خمسة  أربعة ثلاثة اثنان   واحد

 دوازده دهیاز  ده نه هشت هفت شش پنج چهار سه دو یک

 دوازدهم یازدهم دهم نهم هشتم هفتم  ششم  پنجم  چهارم  سوم  دوم  اول  ترتیبی

 الثانَي عشرَ  الحاديَ عشرَ  العاشر التاسع الثامن السابع السادس الخامس الرابع الثالثة الثاني الأول مذکر 

 الثانيةَ عشرة الحاديةَعشرةَ  العاشرة تاسعةال الثامنة السابعة السادسة الخامسة الرابعة الثالث الثانية اولی مؤنث

 صل ها ف

 ربیع  = بهار 
 شِتاء = زمستان 

 خریف = پاییز
 ایام = روزها 

 چهارشنبه ربعاءالأَ  سه شنبه =  لاثاءالثُ  دوشنبه = الإثني   یکشنبه= حد الأ  السبت = شنبه 

 جمعة  =الجمعة 
 شنبه پنج= ميسالخَ 
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 ) وزن کلمه (    درس دوم الدّرسُ الثانـي :  

 ريشه يا حروف اصلي يک کلمه : -1

 سه حرف اصلی ریشۀ کلمه گفته می شود . اين به  در اغلب کلمات عربي معمولا سه حرف اصلي و جود دارد که    

 است . «   ر ح م» رحیم ، «  ظ ل م» ،  مظلوم «  ن ص ر » ، ناصر «  ع ل م» یا سه حرف اصلی کلمۀ عالـم ریشه   مثلاً :

 حروف اصلي 

 چگونه ريشه يک کلمه را پيدا کنيم ؟ -2

 دو يا چند هم خانواده آن کلمه را به خاطر مي آوريم .  -الف 

 ده است ، به عنوان حروف مشترک يا ريشه انتخاب مي کنيم .و با مقايسه آنها سه حرف را که در همه کلمات تکرار ش  -ب

 است که در کلمات هم خانواده به ترتیب تکرار می شوند .  سه حرف مشترک« حروف اصلی یک کلمه » یا « ریشه » بنابراین  نکته :

  مانند:

 ه ریشۀ این کلمات محسوب می شود . ، کاست «د  م ح »سه حرف مشترک در این کلمات به ترتیب  که «حميد ، حامد ، محمود  »

 . که ریشۀ این کلمات محسوب می شود ،است« ن ص ر » سه حرف مشترک در این کلمات به ترتیب که  «نصیر –انصار –منصور–ناصر »

 به جدول زیر توجه کنید : 

 حروف اصلی یا ریشه کلمات هم خانواده حروف اصلی یا ریشه  کلمات هم خانواده 

 ق ت ل   قاتل ، مقتول ، مَقتل  ع ر ف  ، عرفان  عارف ، معروف

 ف ت ح ب مفتوح ، فاتح ، مفاتیح    ض ر ب  ضارب ، مضروب ، مَضرب 

 ش غ ل  اشتغل ، یشَتَغل، اشتغال  خ د م  استخدام ، مُستخدم ، یسَتَخدمُ 

 

 :حروف زائد   -9

  حروف زائد معنای جدیدی به کلمه می دهند .  مي گوييم. حروف زائد   به حروف غير حروف اصلي که در يک کلمه وجود دارند 

  :مثلا 

 حروف زائد این کلمه است . « و م ، » ریشۀ کلمه یا سه حرف اصلی است و « ن ص ر » منصور  :  در کلمه 

 حروف زائد کلمه است . « ت ، ل » ریشه کلمه یا سه حرف اصلی است  و « ع ل م » در کلمۀ تعَلنم : 

 وزن همان آهنگ است .   :  کلمهوزن 

     چگونه وزن يک کلمه را پيدا کنيم ؟ -4

و زائد می گذاریم و حروف ) ف ع ل ( ریشۀ کلمه به ترتیب « همان » به جای سه حرف اصلی یا  براي پيدا کردن وزن يک کلمه ،       

 .  را تغییر نـمی دهیم و به همان شکل باقی می گذاریم حرکات ) __َ____ِ____ُ__ (

را قرار می دهیم و « ف ع ل » به ترتیب « ن ص ر » به جای سه حرف اصلی یعنی « مَنصور » مثلا برای به دست آوردن وزن کلمۀ 

 را بدون تغییر سر جای خود می نویسیم . « م ، و » حروف زائد یعنی 
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 به مثال های زیر در جدول توجه  کنید : 

 

  

 

 

 دارند؟ یوزن ها چه کاربردهاي -5

در زبان عربي براي اين که از ريشه يک کلمه ، مفهوم هاي مختلفي مانند : اسم فاعل ، اسم مفعول و .. بسازند معمولا آن را بر وزن 

و .....  فاعل ، مفعول  آورند . می  کلمه هايي مانند: 

 فن ترجمه :   -6

ل »وزن  معمولاً    نشان دهندۀ کلمه ای است که کار برروی آن   «مَف عول» وزن و «حالت دارندۀ يا دهنده انجام معنای به «» فاع 

 .است « شده انجام» 

 های زیر توجه کنید :  مثالبه 

 وزن مفعول  وزن فاعل  سه حرف اصلی ) ریشه ( 

د : ستود   محمود : ستوده شده  : ستاینده  حامِد حَم 

 مَقتول : کشته شده  قاتل : کشنده  قَتل : کشت 

ع : شنید   مَسموع : شنیده شده  سامع : شنونده  سَم 

 مَصنوع : ساخته شده  صانع : سازنده  صَنعََ : ساخت 

 

 

 

 

 

 

 

 

 صادق

ق  د اص 

ل  ع اف 

 فاعل 

 مُراجعة ـة   ا  م

 مُفاعلة ـة   ا  م

 مَنصور

 ر  و ص ن م

 ل  و ع ف م

 مَفعول
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 ) فعل امر (  3درسالدّرسُ الثالثُ :   

  .  دبر درخواست انجام کار از کسی دلالت می کنکه است فعلی فعل امر : 

  دهیدمانند : لبخند بزن ، بنویس ، انجام 

                               به تصاویر و جملات زیر توجه کنید : 

فتـَرِ .                                                             اکُتُبـيأیاتها الطاالبِةُ ،  فترِ .  اکُتُب  أیُّها الطاالبُ                                                                فـي الدَّ                                                          فـي الدَّ

                                                                 ای دانش آموز در دفتر بنویس . ای دانش آموز دختر در دفتر بنویس . 

 

 . توجه کنو ترجمه هر یک مضارع فعل میان فعل امر و تفاوت ه دانش آموز عزیز :  ب

 

 فعل امر فعل مضارع شخص

 
 بخند حَک  ض  اِ  خندی می  حَکُ تضَ  

 
 حکيض  اِ  حکینَ ض  تَ 

 

 

 برای مطالعه بیشتر : 

 به نتایج زیر می رسیم : ، مقایسۀ فعل امر و فعل مضارع با توجه به مثال های بالا و دقت در 

 از اول فعل مضارع برداشته می شود و به جای آن همزه گذاشته می شود .  را« ت » الف : حرف 

تفاوت حرکت همزه را کشف ب : حرکت همزه با توجه به حرکت دومین حرف اصلی مشخص می شود .به مثال های بالا دقت کنید و 

 کنید . 

حذف « امر » از آخر فعل های « ن » حرف و » _ُ  « حرکت با کمی دقت در می یابیم که به تغییرات آخر فعل ها توجه کنید . ج : 

 شده است .  

 

 فعل امر فعل مضارع فعل امر فعل مضارع

 دُقي : راست بگواصُ   دُقینَ : راست می گوییتصَ   : یاری کن صُُ  انُ   اری می کنیصُُُ  : یتنَ  

 فَظي : حفظ کناحِ   فَظینَ : حفظ می کنیتحَ   : بشنو مَع  اسِ   مَعُ : می شنویتسَ  

 لبي : بیاور اجِ   لِبینَ : می آوری تجَ   : بنشین لِس  اجِ   لِسُ : می نشینی تجَ  
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  (ادامۀ فعل امر )درس چهارم  : لدّرسُ الرّابع ا

 آشنا شدید . « د مؤنث مفرد مذکر و مفر » س سوم با فعل های امر برای در در 

 توجه کنید .  «مثنی و جمع مذکر و مؤنث» به تفاوت فعل مضارع و فعل امر در فعل های 

 فعل امر - فعل مضارع شخص

  

  عبونَ تلَ  

 

 بازی می کنید .

  عَبواا ل  

 

 بازی کنید.

 

 ـنَ عب  ا ل   ـنَ عَب  تلَ  

     

 عَباا ل   عَبونَ تلَ  

 

 فعل امر فعل مضارع فعل امر فعل مضارع

 نَ : بالا بیایید. عَد  ا ص   نَ : بالا می آیید . عَد  تصَ   حموا : رحم کنید .ا ر   حَمونَ : رحم می کنید.ترَ  

 ل بـنَ : بیاورید . ا ج   ـنَ : می آورید . ل ب  تجَ   ز لوا : پایین بیایید . ا ن   ـز لونَ : پایین می آیید . تنَ  

 جُدنَ : سجده کنید . اسُ   نَ : سجده می کنید . جُد  تسَ   ارُسُموا : نقاشی کنید.  کشید .  سُمونَ : نقاشی میترَ  

 

 

 برای مطالعه بیشتر : 

 :  توجه پیدا می کنیم زیر نکاتبه ، مقایسۀ فعل امر و فعل مضارع  رابطه با درهای بالا  مونهـن دقت دربا 

 همزه گذاشته می شود . از اول فعل برداشته می شود و به جای آن « ت » الف ( حرف مضارع 

 ب( به حرکت همزه همانند فعل های امر مفرد مذکر و مؤنث  توجه داشته باشید . 

 حذف می شود . « جمع مؤنث » از آخر فعل های مضارع به غیر از « ن » ج ( حرف 
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 ) فعل نهی ( 5س :  در  خامسُ الدّرسُ ال

 

 :  فعل نهی :

 .ادن کارفرمان ميدهد انجام ندبه  فعل نهي فعلي است که

               نرو لا تذهبی :  لا تلَعَب : بازی نکن ، مثال :  

 به تصاویر و جملات زیر توجه کنید :  

جر ي شیئاً علی اتکتبُ  یا بِنتُ ، لا  َ  . لشَّ                                                             حارااً .  الدً شایا  ب  یا وَلدَُ ، لا تشَ 

ای پسر ، چای داغ ننوش .                                                               ای دختر ، چیزی روی درخت ننویس . 

 

 

 

ه کنید .   به فرق بین فعل مضارع ، فعل مضارع منفی و فعل نهی توجا

 

 فعل نهی  فعل مضارع منفی  فعل مضارع  شخص 

 

 پایین نیا:      لا تنَزلِ   زلُِ : پایین نـمی آیی.لا تنَ     . آییپایین می تنَزلَُ  :   

 

 ألـي  : نپرس . لا تسَ   ألُ : نـمی پرسی . لا تسَ   ألُ : می پرسی . تسَ  

 

 برای مطالعۀ بیشتر : 

 با مقایسۀ فعل مضارع و فعل نهی به نتایج زیر دست می یابیم :

 زوده می شود . اف« لا » الف : به ابتدای فعل نهی حرف 

 از آخر فعل ها حذف می شود . « ن » و حرف » _ُ « ب : با افزودن لا بر سر فعل مضارع حرکت 
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 الدّرسُ السادسُ : درس ششم ) ادامۀ فعل نهی ( 

 به تصاویر و جملات زیر توجه کنید :

                                                                                                                                                                                                  تنَ زلِوا   لا رجَاءً، يازمَُلائي، تنَ زلِ نَ، لا رجَاءً، زمَيلاتي، يا

 یایید نهایم ، لطفاً ، پایین ای هم شاگردی هایم ، لطفاً ، پایین نیایید . ای هم شاگردی

ه کنید .  به فرق بین فعل مضارع ، فعل مضارع  منفی و فعل نهی توجا

 

 فعل نهی  فعل مضارع منفی  فعل مضارع  شخص 

 

 لا تفَعلوا : انجام ندهید . عَلونَ : انجام نـمی دهید .لا تفَ   عَلونَ : انجام می دهید .تفَ  

 
 

 عَلنَ : انجام نـمی دهید .لا تفَ   . نَ : انجام می دهیدعَل  تفَ  

 

 نَ : انجام ندهید .عَل  لا تفَ  

 

 عَلـا : انجام ندهید .لا تفَ   عَلـان   : انجام نـمی دهید .لا تفَ   عَلـان  : انجام می دهید .تفَ  

 

 برای مطالعۀ بیشتر : 

 : می رسیمبا مقایسۀ فعل مضارع و فعل نهی به نتایج زیر 

 افزوده می شود . « لا » بتدای فعل نهی حرف الف : به ا

 حذف می شود . « جمع مؤنث » از آخر فعل ها به جز « ن » ب : با افزودن لا بر سر فعل مضارع حرف 

  

 

دقت کنید فعل مضارع منفی و فعل نهی در جمع مؤنث شبیه به هم هستندو تنها با توجه به مفهوم جمله می توان آن دو را از هم 

 داد .  تشخیص 

 

 

 

 

 

 

  

 

 

 

 توجه 
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  )اليه مضافٌ  و مضاف( )    صفت و موصوفالدّرسُ السّاب عُ : درس هفتم )

 (  صفت و موصوف) صفت + اسم    :وصفی ترکيب

 :موصوف

  .شود می ناميده این ویژگی ها صفت که آوريم می ويژگی چند یا يک برايش که است اسمی 

یٌّ  =   یا نقره انگشتر   مثال : خاتمَ  فِضا

 ) اليه مضافٌ  و مضافاسم  )  + اسم :   اضافی ترکيب

 :مضاف

 ال مَدرسََةِ  = حیاط مدرسه مثال :    ساحَة        شود. می داده نسبت )الیه مضاف   يعنی( خودش از بعد اسم به که است اسمی 

 نـمی گیرد . « ن تنوی» و « ال » هیچگاه « مضاف » توجه : با دقت در ترکیبات اضافی متوجه می شویم که  

 به ترکیبات وصفی و اضافی در جدول زیر توجه کنید :

 

 

 

 

 

 فن ترجمه

 کنيد:  دقات جمله در زير های ترکيب ترجمۀ به

تنَا ال کَبيرةَُ  أخُتي ساعَدَت     .کرد کمک بزرگمان مادر بهبزرگم خواهرِ     .جَدا

صغَرَ  أخَي صُ نادَي ت . واجِباتِهِ  لکِِتابةَِ الا     . زدم صدا هايش تکليف نوشتن برای راترم کوچک رادرب  

قَوياءُ  سربازانی با ایمان هستند .   .مؤمِنونَ  جُنود   ، جُنودُنا سربازان نیرومند ما الْ 

بالا آمده است  ونه هایمـنمانگونه که در یک اسم ممکن است هم صفت داشته باشد هم مضاف الیه . در چنین مواردی هتوجّه : 

 ، سپس مضاف الیه ه در زبان فارسی اول صفت می آید دقت کنید ک

قَوياءُ  جُنودُنا :مانند   ما نیرومندسربازان :  الْ 

 بر عکس زبان فارسی اول مضاف الیه می آید بعد صفت . در زبان عربی ولی 

قَوياءُ              نا        جُنودُ   مانند :       الْ 
                                                                                                                                    الیهمضاف                                     

 بیشتر بدانیم :

 : با یکدیگر مطابقت دارند « چهار مورد » در جدول بالا در می یابیم که موصوف و صفت در  بیان شدههای  با دقّت در مثال

 داشت  یا نداشت ) ال ( – 4(حرکت ) _َ ، _  ، _ُ ، _ً ، _ٍ ، _ٌ  -3تعداد ) مفرد ، مثنی ، جمع ( - 2 جنس ) مذکر  ، مونث (   – 1

 

 اليه مضاف   و  موصوف و صفت

بُ   آموزان مدرسه. دانش:  رسََةِ مَد  طلابُّ ال   دانش آموزان کوشا:   المجتهدونَ  الطلاا

 معلم شیمی : ال کيمياءِ سُ مُدَرِّ  کوشا  معلمـی : مُجِدٌّ  مُدرِّس  

 آزمایشگاه  دانشگاه: مُختبََُ الجامِعةِ   کوچک  یآزمایشگاهـ:  صَغير   مُختبََ  
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نُ ا  « درس هشتم » لدّرسُ الثام 

 مثال : قرأ : خواند .  .  است شده مامـت و انجام گذشته در که است کاری دهندۀ نشان  :ماضی ساده 

 ثال : کانَ یقَرأُ : می خواند . م  .است شده تکرار بار چند گذشته در که است کاری دهندۀ نشان   :استمراری ماضی

  ترجمه فنّ 

 معادل ماضی»آيدو می مضارع ازفعل پيش گاهی ... «تا ، کانوا ، کانتَ ، کانَ  کانا ،»و صیغه های دیگر آن   «کانَ » فعل

 (استمراری اضی مکانَ + فعل مضارع = ) . شود درفارسی می«استمراری

 به عبارات زیر و ترجمۀ هر یک توجه کنید :

 

غیرةُ   أخُتي الصا قت بِدقَّةٍ . خواهر کوچکم با د کانتَ    ددرس می خوان   . تدَرسُُ 

 

بُ  درس می خواندند دانش آموزان درُسونَ یَ کانوا . با دقت بِدقاةٍ .   الطالاا
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 الدرسُ التّاسعُ : ) درس نهم ( ساعت شماری 

                                                            کم السّاعةُ الآنَ ؟

   به عبارات زیر توجه کنید :

                  تـَماماً  ةُ لواحِدا :مثال    کامل    ساعت  -الف 

  

 ربع و نيم اضافۀ به کامل ساعت -ب 

   النِّصفُ  وَ  ثامِنةُ الَ :مثال            

 

 

بعُ  وَ التااسِعَةُ                   الرُّ

 

                                                                   

  رُبعاً  لاا  إ عاشَِِةُ الَ      : کامل ساعت به مانده ربع يک -ج 

 

 توجه کنید . به مثال زیر 

 

َ  مَتیَ    اعَةِ  ف  ال مُتحَفِ؟ إِلیَ تذَهَب  ابِعةِ ا السا                                  .   صَباحاً  لسا

 

 


